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Oœwiadczenie skierowane do ministra spraw wewnêtrznych i administracji Jerzego Millera

Chcia³abym zwróciæ uwagê pana ministra na kwestiê zwi¹zan¹ z procedur¹ zatrzymania prawa jaz-
dy, uregulowan¹ w ustawie z dnia 20 czerwca 1997 r. – Prawo o ruchu drogowym.

Na podstawie artyku³u 135 ust. 1 pkt 2 wspomnianej ustawy prawo jazdy mo¿e zostaæ zatrzymane
przez policjê za pokwitowaniem „w razie uzasadnionego podejrzenia, ¿e kierowca pope³ni³ przestêpstwo
lub wykroczenie, za które mo¿e byæ orzeczony zakaz prowadzenia pojazdów”. W takiej sytuacji, jak rów-
nie¿ w przypadku zatrzymania prawa jazdy w oparciu o „uzasadnione podejrzenie, ¿e kieruj¹cy znajduje
siê w stanie nietrzeŸwoœci lub w stanie po u¿yciu alkoholu albo œrodka dzia³aj¹cego podobnie do alko-
holu” (art. 135 ust. 1 pkt 1 lit. a cytowanej ustawy), w zale¿noœci od okolicznoœci sprawy, odpowiednio
prokurator albo s¹d wydaje w terminie 14 dni od dnia otrzymania prawa jazdy postanowienie o jego za-
trzymaniu.

Zasady zwrotu zatrzymanego prawa jazdy uregulowane zosta³y w art. 138 ust. 2. W myœl wskazane-
go przepisu zwrot prawa jazdy nastêpuje po ustaniu przyczyny zatrzymania, jednak¿e z zastrze¿eniem,
i¿ w przypadku gdy osoba ubiega siê o zwrot zatrzymanego prawa jazdy, którego by³a pozbawiona na
okres przekraczaj¹cy jeden rok „dokument stwierdzaj¹cy uprawnienie do kierowania pojazdem wydaje
siê dopiero po zdaniu przez tak¹ osobê odpowiedniego do rodzaju uprawnienia egzaminu pañstwowego
sprawdzaj¹cego kwalifikacje” (art. 114 ust. 4 w zwi¹zku z ust. 1 pkt 2). Z powy¿szego wynika, i¿ je¿eli
prawo jazdy zostaje zatrzymane na okres powy¿ej jednego roku, ponowne zdawanie egzaminu pañstwo-
wego jest obligatoryjne.

W praktyce niejednokrotnie zdarza siê, ¿e postêpowania przygotowawcze i s¹dowe trwaj¹ d³u¿ej ni¿
rok, zw³aszcza w przypadku skomplikowanych spraw. W tym czasie oskar¿onemu (obwinionemu) mo¿e
zostaæ zatrzymane prawo jazdy. Nie jest jednak wykluczone, i¿ osoba taka zostanie ostatecznie uniewin-
niona. Niemniej jednak, w œwietle obowi¹zuj¹cego prawa, jeœli zatrzymanie prawa jazdy trwa³o ponad
rok, niezbêdne jest ponowne zdawanie egzaminu pañstwowego, niezale¿nie od tego czy potwierdzi³y siê
podejrzenia stanowi¹ce pierwotnie podstawê zatrzymania wskazanego dokumentu.

Moim zdaniem powy¿sza regulacja jest krzywdz¹ca wzglêdem osób, którym zatrzymano prawo jazdy
na okres powy¿ej jednego roku z uwagi na przyk³ad na okolicznoœci wskazane w cytowanym na wstêpie
art. 135 ust. 1 pkt 2 ustawy, a nastêpnie osoby te zosta³y oczyszczone z postawionych im zarzutów.
W takiej sytuacji zatrzymane prawo jazdy powinno zostaæ im zwrócone bez koniecznoœci spe³nienia do-
datkowych warunków w postaci obowi¹zku ponownego zdania egzaminu pañstwowego.

Proszê zatem o podjêcie inicjatywy ustawodawczej w zakresie okreœlenia sytuacji, w których pomimo
zatrzymania prawa jazdy na okres powy¿ej jednego roku, nie stosuje siê przepisów nak³adaj¹cych obo-
wi¹zek ponownego zdawania odpowiedniego egzaminu.

Z wyrazami szacunku
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